

الندوة الدولية الأولى لدول شمال افريقيا

The First International Conference of North African Countries

الموضوع: البيئة والتغيرات المناخية

**Theme: Environment and Climate Change**

16 أكتوبر 2024

October 16th, 2024

المكان: كلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول سطات، المملكة المغربية

Venue: Faculty of Legal and Political Sciences,  
Hassan I university, Settat, Morocco



## استقبال المشاركين وافتتاح فعاليات المؤتمر

### Welcome Reception/ Conference Opening Ceremony

من الساعة 8 والنصف إلى الساعة 9: تسجيل الحضور

08:30 – 09:00 Registration

من الساعة 9 صباحا إلى الساعة 9 والنصف: الجلسة الافتتاحية يديرها الدكتور رياض فخري

09:00– 09:30 Opening Remarks and announcements: **Moderated by: Dr. Riyad Fakhri**

♣ كلمة السيد رئيس جامعة الحسن الأول؛

Speech by the President of Hassan I University;

♣ كلمة السيدة عميدة كلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول؛

Speech by the Dean of the Faculty of Legal and Political Sciences at Hassan I University;

♣ كلمة رئيس جمعية محاضري القانون البيئي في دول شمال افريقيا والشرق الأوسط الدكتور دميلولا الونجي؛

Speech by the President of the Association of Environmental Law Lecturers in North Africa and the Middle East (ASSELLMU) **Dr. Damilola Olawuyi, SAN;**

♣ كلمة مختبري البحث في قانون الأعمال والانتقال الديمقراطي المقارن؛

Speech by the Research Laboratory in Business Law and Comparative Democratic Transition.

من الساعة 9 و 30 دقيقة إلى 10: المتحدثة الرئيسية:

الدكتورة باتريسيا مبوتي، مديرة شعبة القانون، برنامج الأمم المتحدة للبيئة: "تعزيز القوانين لضمان مستقبل مستدام ومواجهة التغير المناخي"

9:30-10 Keynote Speech

**H.E Doctor Patricia Mbote SC, Director, Law Division, United Nations Environment Programme (UNEP) : “Strengthening Laws for Climate Action and a Sustainable Future”**



الجلسة الأولى: 10.00 - 11.15

10.00 – 11.15 Panel Discussion:

**مسير الجلسة:** الأستاذ الدكتور عبد الجبار عراش، مدير مختبر الأبحاث حول الانتقال الديمقراطي المقارن كلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول.

**Moderator: Dr. Arrach Abdeljabar, Full professor, Director of the Comparative Democratic Transition Research Laboratory, Faculty of Legal and Political Sciences, Hassan I University**

10.00 – 11.15 Panel Discussion:

♣ الدكتور مصطفى الرقاي والدكتور محمد البوشيخي، أستاذان باحثان بكلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول: " التغيرات المناخية كمصدر تهديد للسلم والأمن الدوليين "

**Dr. Mustafa Rakai and Dr. Mohamed Bouchikhi, Professors at the Faculty of Legal and Political Sciences at Hassan I University: " Climate change as a source of threat to international peace and security"**

♣ الدكتور أوليفر س. روبيل، أستاذ القانون العام والدولي، مدير برنامج التنمية وسيادة القانون، جامعة ستيلينبوش (جنوب أفريقيا) ومدير مركز بحوث قانون المناخ: "استعادة الطبيعة ودور الدساتير المحلية لمستقبل أهداف التنمية المستدامة؟"

**Dr. Oliver C. Ruppel, Professor of Public and International Law, Director, Development and Rule of Law Programme (DROP), Stellenbosch University (South Africa) and Director, Research Center for Climate Law: "Nature restoration and the role of domestic constitutions for the future of the SDGs?"**

♣ هارالد جينزكي، وكالة البيئة الألمانية: "الهندسة الجيولوجية البحرية - الحوكمة الفعالة من خلال بروتوكول لندن؟"

**Harald Ginzky, German Environment Agency: "Marine Geo-Engineering – effective governance by the London Protocol ?"**

♣ الدكتورة سميرة إدلالن والدكتور محمد موش، أستاذان التعليم العالي بجامعة القاضي عياض: "قياس فعالية القوانين البيئية: نتائج الدراسة الميدانية".

**Dr. Samira Edlalen and Dr. Mohamed Mosh, Professors of Higher Education at Cadi Ayyad University: "Measuring the Effectiveness of Environmental Laws: Results of the Field Study".**

♣ الدكتورة عائشة فاضل: أستاذة التعليم العالي بكلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول: "الماء، الظلم البيئي، الندرة، وتنمية الموارد".

**Dr. Aicha Fadil: Full Professor at the Faculty of Legal and Political Sciences at Hassan I University: "Water, environmental injustice, scarcity, and resource development"**



مناقشة 11.30 - 11.15 Discussion

صورة جماعية  
Photo

استراحة 11.30-12.00 break

12.00 - 13.15 الجلسة الثانية : المنازعات البيئية

12.00-13.15 Panel Discussion : Environmental litigation

مسير الجلسة: الدكتور يونس الأزرق الحسوني، أستاذ القانون بجامعة الحسن الأول، رئيس لجنة فض المنازعات البيئية لجمعية محاضري البيئة بجامعات دول شمال افريقيا والشرق الأوسط

**Moderator: Dr. Youness Lazrak Hassouni**, Professor of Law, Hassan First I University, Settat, Morocco. Chair of The ASSELLMU Environmental Dispute Resolution Committee

♣ **الدكتور عبد الرحيم أزغودي**، رئيس قسم القضاء الشامل بالوكالة القضائية للمملكة: " حماية البيئة بين القانون والقضاء: الملك الغابوي في المغرب كنموذج "

**Dr. Abderrahim Azgoudi**, Head of the Department at the Judicial Agency of the Kingdom: "Environmental protection between law and the judiciary: the forest domain in Morocco as a model".

♣ **الدكتور عبد الحق الكوريتي**، أستاذ محاضر مؤهل، كلية العلوم القانونية والاقتصادية والاجتماعية بجامعة محمد الأول بوجدة: "تدخل جمعيات المجتمع المدني لحماية البيئة امام القضاء.

**Dr. Abdel Haq El Kouriti**, Associate Professor, Faculty of Legal, Economic, and Social Sciences, Mohammed First University, Oujda: "The Intervention of Civil Society Organizations in Environmental Protection before the Courts."

♣ **الدكتورة نجاة الحافظي**، أستاذة بكلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول، رئيسة شعبة القانون الخاص: "قراءة في نجاعة التدابير الجزرية لقانون الماء والهواء"

**Dr. Najat El Hafidi**, Professor at the Faculty of Legal and Political Sciences, Hassan First University, Head of the Private Law Department: "An Analysis of the Effectiveness of Sanction Measures in Water and Air Law."

♣ **الدكتورة نهاد أوفكير**، أستاذة محاضرة بكلية العلوم القانونية والسياسية بجامعة الحسن الأول: توجهات السياسة الجنائية في مواجهة الجرائم البيئية.

**Dr. Nihad Oufkir**, Lecturer at the Faculty of Legal and Political Sciences, Hassan First University: "Trends (Perspectives) in Criminal Policy in Addressing Environmental Crimes."

مناقشة 13.15-13.30 Discussion



13.30-14.45 الورشة العلمية الثالثة:

البيئة في شمال أفريقيا، قراءات متقاطعة

13.30-14.45 Panel Discussion: Environment in North Africa, Cross-Readings

**مسير الجلسة: الدكتور رياض فخري** أستاذ التعليم العالي بجامعة الحسن الأول

**Chair: Pro. Dr. Riyad Fakhri**, Vice President, ASSELLMU & Professor of Law, Hassan First University of Settat, Morocco

♣ **د. إبراهيم گومغار**، أستاذ التعليم العالي بكلية الحقوق، جامعة ابن زهر، أكادير: "أدوات الضبط الإداري البيئي بالمجال الحضري وسؤال النجاعة".

**Dr. Goumghar Brahim**, Full Professor at the Faculty of Law, Ibn Zohr University, Agadir: "Tools of environmental administrative control in the urban area and the question of effectiveness"

♣ **الدكتور عبد الكريم النوحي**، أستاذ التعليم العالي بجامعة الحسن الأول بسطات والطالب الباحث بسلك الدكتوراة السيد أحمد أوجدو: "البعد البيئي في الطلبات العمومية الرهانات والآفاق".

**Dr. Abdel Karim El Nohwi**, Full Professor at Hassan First University in Settat, and PhD candidate **Mr. Ahmed Oujdou**: "The Environmental Dimension in Public Procurement: Challenges and Prospects."

♣ **الدكتور الصحاب بوطيب**، أستاذ التعليم العالي، كلية العلوم القانونية والسياسية، جامعة الحسن الأول: "النظام الضريبي المغربي وإشكالية حماية البيئة"

**Dr. Es-sehab Boutayeb**, Full Professor, Faculty of Legal and Political Sciences, Hassan I University: "The Moroccan Tax System and the Issue of Environmental Protection."

♣ **الدكتور رشيد الطاهر**، أستاذ التعليم العالي بجامعة الحسن الأول، "الالتزامات البيئية للشركات في القانون المغربي"

**Dr. Rachid Attaher**, Full Professor, Hassan I University: "Environmental obligations of companies in Moroccan law".



✿ الدكتورة لبنى مصباحي والدكتور جواد خربوش أستاذان باحثان بجامعة الحسن الأول سطات:

"سؤال كفاءة القاعدة القانونية في تكييف طبيعة المسؤولية عن الضرر البيئي."

**Dr. Loubna Mesbahi and Dr. Jawad Kharbouche**, Professors and Researchers at Hassan I University, Settat: "The Question of the Legal Rule's Efficiency in Adapting the Nature of Liability for Environmental Damage."

مناقشة 14.45 - 15.00 Discussion

15.00 - 15.30:

الكلمات الختامية وتوزيع شهادات المشاركة

الدكتورة حسناء كجي والأستاذ الدكتور رياض فخري والأستاذ الدكتور عبد الجبار عراش

15.30 - 16.00: Closing Remarks and Awarding Participation Certificates

**Dr. Hasna Kejji, Dr. Riyad Fakhri, Dr. Abdeljabar Arrach**

